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REGULATIONS FORTHE POLICE
of the DISTRICT of QUEBEC,

REGLEMENS POUR LA POLICE
du DISTRICT de -QUE BEC,

Revifed, amended and enlarged, at a Court of General 2uarter
Jefions of the Peace held in 'the City of Quebec, for the Dif-
tria of Quebec, on q'uefday the 7 tb day of July, 17 83, and
coninued by adjournment to the i ith day of Auguf' follow-
ing, by the Commiff/oners of the Peace then prefent, It is
ordered and dire tned asjfollows, viz.

A R T I C L E I.
VERY houfe-keeper, and the owners of
empty houfes, ifore-houfes, or lots not yet
built on, fituated in the Upper and Lower-
towns of Quebec, fhall have one half of the
ltreet oppofite to the faid houfe, flore-houfe,
or lot, kept aiways clean and free from filth,
mud, dirt, rubbifh, ftraw or hay-No cart,
caleche, cariole, fleigh, wood, boards, ftaves,
hoop-poles, empty boxes or cafks, or cafks

to collea rain water, or any other thing that may take up room in
the fireets fhall there remain to obftrudt the paffage of carts, or
carriages, or of people on foot. No dirty water, afies, foot, feathers,
or garden Rluff, or the fweepings of houfes or fhops fhall be thrown
into the ftreets.

The cleanings of the Upper-town fireets <hall be carried outfide
of Palace-gate, and laid on the beach, fo as not to be a nuifancei
and fo far from any houfe as not to be offenfive . the cleanings of the
Lower-town fhall be laid down at low-water mark on the beach be-
tween Mr. Wilcocks's wharf and the ftone Pier at the Canotterie.

As long as fnow remains on the ground the ftreet before ever
man's houfe, flore-houfe, or lot, Ihall be kept level-Cahoes ihail
be cut down and levelled at the expence of the p:-rfon negleaful of
this regulation, by order of any Commiffioner of the Peace, the Su-
perintendant of Police or his Affiftant.

Whofoever fhall not comply with every part of this article fiall
forfeit ten fhillings for every offence. .

ART. Il. No horfe Ihail be fuffered to flray within the walls of
the city, in the Lower-town or in the fuburbs of Quebec, and no
cow fhall be fuffered to be out in the ftreets after fun-fet, under a
penalty of five fhillings.

ART. III. Every perfon refufing to obey the order of a Commifel-
oner of the Peace, or of the Superintendant of the Police or of bis
Afliftant, lignified in writing to remove any nuifance or incumbrance
that may be found on bis or her part of the ftreet fhall pay five fhil-
lings for every fuch refufal over and above the expence incurred by
caufing the fame to be removed.

ART. IV. No perfon <hall be permitted to keep hogs in any pen,
yard or court fo as to be offenfive to any neighbour or perfon paffling-
On conplaint they fhall be immediately removed by the owner, and
he fhall be fined in twenty fhillings for having offended againft
this regulation.

Ail hogs found ftraying in the (treets may lawfully be feized by
any perfon, and kept confined until the owner fhall pay the perfon
who feized them io fhillings each-And if no claim is made either
by public cry of the bellman, or by the owner within twenty-four
hours after the feizure, the perfon who feized thie hogs may appro-
priate them to his own ufe.

ARr. V. No perfon ihall exercife the trade of a butcher without
a licence fign'd by two Commiffioners of the Peace, under pain of
five flillings for every day he may have exercifed the faid trade.

Every butcher fhall keep the place where he kills his cattle as free
from o oeflive fmell as poffible. If any fuch place fhall become of-
fenfive to the neighbourhood and complýnt thereof be made to a
Commiffioner of the Peace, he hall grant a written order to the
complainant direded to a bailiff, commanding the perfon complained
of to admit the faid bailiff with the complainant to examine the place
where he kills his cattle- If the butcher refufes to admit them he
<hall forfeit for every fuch refufal twenty fhillings-If it is found
that the offenfive fmell proceeds from filth lodged there, theoffender

Révifés, corrigés, et augmente>s dans la Séance de Duartier Gene-
rae pour la Paix, tenu à g2uéberi pour le dfitrie de tuébec,
Mardi le 7 7uillet, 178g, et continué par ajournement

jufqu'au 1 1 d'Aout fuivant, par les Commifaires de Pai.
alors préfens, il ei ordonné et prefcrit commefuit, favoir:

A R T I C L E I.
O U T occupant de maifon, propriétaire de

maifon non occupée, hangar, ou terrein non
bâti, fitués dans la haute ainfi que dans la

T baffe-ville de Québec, fera toujours tenir
propre fans ordure, boüe, faletés, bouriers,
(ou vuidanges) foin ou paille, la moitié de
la rüe devant toute pareille maifon, hangar,
et emplacement: Et il ie fera pas pe-mis
qu'aucune charet'te, caleche, cariole, traine

ou traineau, bois, planche, douves, bois pour faire des cercles,
boétes ou futailles vuides, vaiffeaux pour ramaffer de l'eau, ou autre
chofe qui puiffe occuper de la place dans les rues, y relient pour in-
terrompre le pafTage des charetes, ou des voitures, ou des palrans à
pied, ni de jetter de l'eau falle, des cendres, de la fuïe, plume,
jardinage, balayeures de maifons ou de boutiques dans les ruës.

Les ordures des rües de la haute-ville feront emportées hors de la
Porte du Palais, et dechargées fur la grêve, de maniere et fi loin
qu'elles ne cauferont aucune nuiffance, ni aucune offence, aux
maifons voifines; celles de la baffe-ville feront dechargées à mer
baffe fur la grêve, entre le quai de Monfieur Wilcocks et la Digue
de pierre à la Canoterie.
. Tant que la Néige reflera fur la terre les rües devant chaque
maifon, hangar et emplacement, feront aplanies, et faute de ce faire,
les cahots qui s'y trouveront feront abatus et unis, aux depens de
chaque perfonne qui aura manqué de fe conformer à ce réglement,
par ordre de quelque que ce fait des Commiffaires de Paix, du Sur-
intendant de la Police, ou de fon afflifant.

Toute perfonne qui manquera de fe conformer à aucune partie de
ce réglement, payera une amende de dix chelins pour chaque con-
travention.

ART. Il. On ne laiffera aller aucun cheval libre et errant en de-
dans des murs de la ville, ni dans la baffe-ville, ni dans les faux-
bourgs de Québec; et on ne laiffera aucune vache dehors dans tes
rües après foleil couché, fous peine d'une amende de cinq chelins
pour chaque contravention.

ART. III. Toute perfonne qui'refufera d'obéir à l'ordre d'un
Commiffaire de Paix, ou du Surintendant de la Police, ou de fou
affiftant, qui lui aura été f!nifié par écrit, pour enlever quelque..
nuiffance ou encombrement qu'on pourra trouver fur la partie de qui
que ce foitde la rûe, payera une amende de cinq chelins pour chaque
refus, en outre et tn fus des fraix qui auront été encourus en le
faifant enlever.

AzT. IV. Il ne fera permis à qui que ce fait de garder des cochons
dans aucune foue, cour ou enclos, de nianiere à être offenfives à
quelque voifin ou paffant, et fur ce que plainte en aura été portée,
ils feront inceffemment ôtés par le propriétaire, et il payera une
amende de vingt chelins pour avoir contrevenu à ce réglement.

Tous cochons qui feront trouvés errans dans les rües pourront
légitimement être arrêtés et detenus renfermés par qui quece foit,
jufqu'à ce que le propriétaire aye payé dix chelins pour chaque co-
chon, à la perfonne qui les aura arrêté, et fi perfonne ne les reclame
les faifant publier par le crieur au fon de la cloche, ou par applica-
tion du propriétaire, dans vingt-quatre heures après qu'ils- auront
été arrêtés, la perfonne qui les aura arrêté pourra les approprier à
fon uLage.

ART. V. Perfonne n'exercera le métier de boucher fans une li.
cence fignée par deux Commiffaires de Paix, fous peine d'une
amende de cinq <hellins pour chaque jour que pareil boucher aura
exercé le dit metier fans licenfe.

Chaque boucher tiendra l'endroit ou il tuera fes animaux net, de
naniére à ne caufer aucune odeur offenfive que le moins qu'il fera

poflible, et s'il arrive que pareil endroit foir offenfive au voifinage,
et que plainte en foit portée à un Commiffaire de PaiX, il donnera
au plaignant unordre par,écrit, adreflIë à un baillif (ou huiffier)
ordonnant à la perfonne coptre qui la plainte aura été faite, d'ad-
mettre le dit buiffier avec le plaignant pour examiner l'endroit où
il aura tué fes onimaux, fi le boucher refufe de les admettre, il
payera vingt chelins pour chaque pareil refus; fi l'on trouve que



thail pay a fine of ten ihillings, and caufe the fi lth or dirt immedi-
ately to be removed.

No perfon fhall kill calves or any animal in the ffreet or market-
places under a penalty of five ihillings. No butcher fhall fell or caufe
to be fold any meat but by weight, and in their RtaIls in théi market-
places, under a penalty of forty fhillings.

ART. VI. No perfon thall ered any houfe, building or wall on
a line with the itreet, without firi having had it marked out by the
Infpedor of Police, to prevent any encroachment on the fireet, un-
der a penalty of forty fhillings, and to have that part of the houfe,
building or wall which may be found upon the fireet pulled down-
the mafon who fhali build without the line fo drawn for his direaion
fhall alfo forfeit forty fhillings.

No mafon or carpenter or other perfon <hall hereafter prefume t6
encroach on the fireets by building or ereâing any cellar door or
trap or entrance into any cellar, or lay any fteps to ferve as flairs
which fhall advance more than two feet and a half fron the wall of
the houfe into the <reet, and then only in fuch places as the Infpe&or
of the Police may judge neceffary, under a like penalty of forty
fhillings, and ail cellar doors, traps and incumbrances which have
been built or made in the <ireets fince the firft publication of the
regulations for the police, fhall immediately be removed under a
penalty of forty 1hillings.

ART. VII. Where any pavement lies covered with dirt, mud,
earth or rubbifh of any kind, it fhall be removed on or before the
firft day of September, 1783, by the owner of the houfe on whofe
part of the fircet the faid pavement lies covered, but if the faid owner
can prove before a magifirate that it was laid down againfl his con-
(ent, the perfon who laid it down if he may be found fhall be obliged
to remove it under a penalty of twenty fhillings, otherwife the owner
of the houfe fhall caufe it to be removed, under the like penalty of
twenty fhillings.

Ail logs of wood aaually lying in the fireets and which ferve as
freps or flairs to houfes, which the Infpedor of Police fhall find of
an immoderate or unnecefTary length or breadth, fhall by his order
be curtailed and reduced to two feet and a half by the owners within
two months after they fhall receive direaions for that purpofe, that
no greater portion of the ftreets may be taken up than is abfolutely
neceTfary for an entrance into the houfe where fuch incumbrances
are found ; and if the direaions of the Infpeaor of Police fhall not
be followed in the time limited, it fhail be lawful for him to caufe
the neceffary work to be done at the expence of the perfon negleting
or refufing to comply with this article, and he fhall pay over and
above the faid expence a fine of forty fhillings for his negleâ or dif-
obedience ; and ail heaps of carth or rubbifh colleded and laid down
in any ftreet before any door for the purpofe of making an cafier
entrance into any houfe fhall immediately be removed.

ART. VIII. The carters fhall clean the market-place in the
Lower-town every Wednefday and Saturday ; if at any time it is
negleded the Clerk of the market may employ people to clean it
at the expence of the ,carters, Who hall be fined in five fhillings
each for negleaing to follow this regulation.

AiT. IX. It being reprefented to the Court that the houtes,
flores, &c. in the Lower-town of Quebec are greatly in danger
from the boiling of pitch-pots and burning the bottoms of veffels in
the Cul-de-fac, it is ordered that from and after the publication
hereof no perfon or perfons do prefume to boil any pitch in pots on
the King's wharf, or in- any part of the Cul-de-fac, or the fireets
adjacent thereto, or burn or caufe to be burned the bottom of any
fhip or veflU lyang in the faid Cul-de-fac, or along any of the wharfs
or quays adjacent thereto, on pain of forty ibillings.

ART. X. Many of the chimnies and gables of pinion walls of the
houfes.in Quebec being reprefented to be in great decay for want
of repairs, It is ordered that the Overfeer to prevent accidents by
fire do examine the fame, and where he finds any chimnies or walls
of houfes in decay, fo as to endanger the lives of his Majefly's fub-
j.rés, that he give notice in writing to the owner or occupier of
fuch houfes where the walls or chimnies are in decay, to repair the
faine in two months (rom the date of fuch notice; any perfon re-
futing to comply with fuch order or notice 1hall.forfeit the fum of
twenty <hillings.

ART. XI. No perron or perfons fhill prefume to throw any
flones, fliçks, &c. from the ramparts into the Lower-town of Que-
bec, on pain of ten fhillings.

ART. XII. .I is ordered that no perton whatfoeyer fhall, after
the firfi day. of May, 1784, expofe to Cale any fircwood in Qucbec,
or in the fuburbs thereof, that does not meafure three feet French
in length. It <hall bc lawful for the, Clerk of the market to feize
ail firewood cxpofed in Quebec for fale fhort of meafure, until a

l'odeur offenfive provient de quelque faleté en pareil endroit, le
contrevenant payera une amende de dix chelins, et il fera imme-
diatement enlever les immondices ou faletées.

Perfonne ne tuera aucun veau, ni autre animal, dans les ruës ni
dans les places de marché, fous peine d'une amende de cinq chelins.
Aucun boucher ne vendra ni ng fera vendre aucune viande autre-
ment qu'au poid, et dans leurs établis dans les places de marché,fous peine de quarante clielins.

ART. VI. Perfonne n'erigera aucune maifon, aucun bâtiment,
ni aucun mur, fur l'alignement d'une rue, fans l'avoir préalable
ment fait alligner par l'Infpe&eur de la Police, pour prevenir les
empiétemens fur les ruës, fous peine de quarante chelins, et de de-
molition de la partie de toute pareille maifon, bâtimens, ou mur,
qu'on trouvera avoir anticipé fur quelque rüe. Le maçon qui aura
bâti fans allignement donné par l'Infpeaeur de Police pour fon gou-
vernement, payera auffi une amende de quarante chélins.

Aucun maçon, charpentier, ni autre perfonne, ne prefumera à
l'avenir d'avancer fur quelque rüe que ce foit, en bâtifant ou fai-
fant quelque porte de cave, trape ou autre entrée de cave, ni de
pofer aucunes marches pour fervir d'efcaliers, qui avanceront plus
que deux pieds et demi du mur de, la maifon, fur la ruë, (et cela
feulement ou l'Infpe&eur de la Police le trouvera néceffaire) fous
peine de pareile amende de quarante chelins. Et toutes portes de
caves, trapes et encombremens qui ont été batis ou faits dans les
rües depuis la premiere publication des Réglemens de la Police,
feront ôtés inteflèrment fous peine de quarante chelins.

ART. VII. Si l'on trouvequelque pavé couvert de falétées, boüe,terre, ou decombres de quelque efpèce<ue ce foit, ils feront ôtés le
premier jour de Septembre, 1783, au plus tard, par le propriétaire
de la maifon fur la partie duquel de la rüe le dit pavé fe trouvera
couvert; mais fi le dit propriétaire peut prouver devant un magif-
trat, que pareil pavé a été ainfi couvert fans fon confentement, la
perfonne qui la codvert (fi l'on peut la trouver) fera obligée de le
debarafièr fous peine de vingt chelins, autrement le propriétaire de
la maifon fera obligé de le faire debaraffer fous peine de pareille
amende de vingt chelins.

Toutes pieces de bois qui fe trouvent à préfent dans les rües, et
qui fervent de marches ou d'efcaliers à des maifons, et qui feront
trouvées par l'Infpedeur de la Police être d'une longueur ou d'une
largeur immoderé ou plus que neceffaire, feront par fon ordre dimi-
nuées ou reduites par les propriétaires à une grandeur raifonable,
dans l'efpace de deux mois après qu'ils auront reçu des inllruaions
pour cet effet; a fin qu'il ne foit pas employé plus grande portion de
rüe que ce qui eft abfolument néceffaire pour faire une entrée à la
maifon où on découvrira pareil embaras: et en cas que les indruc-
tions de l'Infpeaeur de la Police ne foient pas fuivies dans le terme
limité, il lui fera loifible de faire faire l'ouvrage néceffaire aux dépens
de la perfonne qui aura negligé ou refufé de fe conformer à cet ar-
ticle; et tout pa:eil contrevenant payera en outre et en fus des dits
fraix, une amende de quarante chelins pour fa negligence, ou défo-
béiffance, et tous les tas de terre ou de decombres qui ont été ra-
maffés ou apportés dans quelque rüe devant quelque porte, afin de
faciliter d'avantage l'entrée de quelque maifon, feront enlevees incer-
femment.

ART. VIII. Les charetiers nettoyeront la place du marché de
la Baffe-ville tous les mercredis et famedis, toutes les fois qu'on né-
gligera de le faire, le greffier du marché' pourra employer du monde
pour le nettoyer aux dépens des charetiers, qui payeront chacun une
amende de cinq chelins chaque fois qu'ils auront négligé de te con-
former à ce réglement.
AIT.IX. Sur ce qu'il a été répréfenté à la cour que les maifons, ma.

gafins, &c. dans la Baffe-ville de Québec, font fort expofés au dan-
ger d'incendie de ce qu'on fait bouillir des chaudieres à brai, et de
ce qu'on fait chauffer les fonds de quelques bâtimens dans le Cul de
Sac; il eft ordonné que du jour de la publication de ces réglemers
qui que ce foit ne prefumera après de faire bouïllir aucune chaudiere
à braï fur le Quai du Roi, ou dans quelque partie que ce foit-du Cul
de Sac, ou dans quelque que ce foit des ruës circonvoifines, ou de
chauffer ou faire chauffer le fond de quelque navire, vaiffeau ou bâti-
ment, dans le dit Cul de Sac, ou au long de quelque que ce foit des
quais circonvoifins, fous peine de quarante fhellins.

ART. X. Sur ce qu'il a été répréfenté que plufieurs cheminées
et plufieurs pignons de maifons dans la ville de Québec, tombent en
decadence par le manque de réparations; il cn ordonné que l'offi-
cier conftitué pour prevenir les accidens d'incendies les examinera,
et toutes fois qu'il trouvera quelques cheminées ou murs de quelque
maifon qui font en décadence de façon à menacer la vie des fujets
de fa Majeflé de quelque danger, il avertira par ecrit le propriétaire
ou locataire de toute maifon dont les cheminées ou murs fe trou-
veront en decadence, de les faire reparer dans deux mois de la date
de tel avertiffement, et toute perfonne qui refufera defe conformer
à pareil ordre ou avertiffement payera une amende de la fomme dc
vingt fhellins.

ARr.'XI. Perfonne ne prefumera de jetter des pierres ou des.
bâtons dans la Baffe-ville de Quebec, de deffus les Remparts, fous
peine de dix thellins.

ART. XII. Il ei Ordonné qu'après le premier jour de May 1 784,
qui que ce foit ne prefumera d'expofer en vente à Québec, ou dans
les fauxbourgs, aucun bois de chauffage, qui ne mefurera pas trois
pieds de longueur, mefire Françoife; et il fera loifible au greffie'c
du marché de faifir tout bois de chauffage qui fe trouvera au deflous



Commiflioner of the Peace fhall have heard his complaint, and if on
the oath of one credible witnefs the wood fo feized is found to be
under meafure, the CommifFioner fhall grant a warrant to fell the
faid v;,od by aucion on the fpot to the highefn bidder, and out of
its prod uce fhall be deduàed forty fhillings as a fine for non-obferv-
ance of this regulation, with ail other charges attending the feizure
and fale, and the overplus, if any there be, fhall be paid to the
owner of the wtood fo feized and fold.

Vhofoever fhall lodge a complaint sgainff any perfon bringing
firewood te market by land or by water, fhort of meafure, on proof
theref before a Commiffioner of the Peace by the oath of one cre-
dible witnefs, ïhall be intitled to one half of the fine impofed by
this regulation on the venders of firewood fhort of meafurement.

ART. XIII. As difputes often happen in the markets between the
buyers and lliers of four, it is hereby ordered that after the 3 1ft
day of Auguft, 1783, wholoever expofes flour for fale in the market-
pces iii Qucbec fliall [i It by the quintal of îo 4lbs. French weight,
under a penalty of twenîty flillings for evcry offence againft this

rtic le.

ART. XIV. No perfon or perfons fhall for the future fhoot, or
caufe to bc 1hot, any partridge from the i 5 th day of March to the

151fh d ay Of July in cvery year, or take the fame in fnaret, or deftroy
their eggs, or fell or purchafe the fame during the time aforefaid,
on pain o forty (hilli ngs.

ART. XV. It is ordered that after the firif day of Oaober, 1783,
no perfon fhall fell potatoces, pcafe, beans, or any thing that has
ufually been fold by rheafure in the markets of Quebec (fruit ex-
cepted) but by the bufhel or parts of a bufhel French meafure, fuch
as was furmerly made ufe of in this country-All meafures fhall be
llampcd by the Clerk of the market for two pence each meafure, be
it a bufhel, half bufliel, peck, gallon, quart, pint, or any lefs
me ai fr.

\Vhofoever fhall ofYend againif this regulation hall forfeit five
fli lîngLs for eceiy offence.

APRT. XVI. That all hay and f1raw which fhall bc fold in the
towi or fuburbs of Qucbcc, after the publication hereof, fhall be
buiidled, and every bundle of hay fhall weigh fifteen pounds, and
every bundie of flraw twelve pounds French weight on pain of forty
fhiliingsi.

ART. XV II. That the butchers, bakers, and tavern-keepers have
their weights and meafures flamped by the Clerk of the market in
four days after the publication hereof; and anyof the faid butchers,
bakers, or tavern-keepers felling any meat or other commodities by
weights or ieafures not flamped, fhall forfeit ten fhillings for every
offen ce.

ARr. XVIII. Thit no perfon or perfons be permitted to beg in
the tovn of Quebec without firft having obtained a licence or permit
for that purpD.e fromi the MinIuer or Curate of the parifh and a
Conmfflioner of the Peace, on pain of imprifonment.

ARiT. XIX. Ail proprietors of houfes, hangards, or emplacements
fituettd in large fireets, fhall on or before the firif day of September,
1784, make a foot-path of four feet wide, and in lanes or narrow
fficets of two wide along the front of his property fo fituated ; the
path fnail be made with an eafy flope from the wall to the edge of
the paith, and cuvered with gravel, the gravel fhall be kept compa8t
by a bordcr of timber of at leafi fix inches fquare, and fo fecured as
tlat the wheels of carriages may not move the wood, or the path
may be edged tvith flag fione well funk into the earth; or the pro-
prietors, if they chufe, may pave the foot-path. No perfon's part
of the path hall be higher than his neighbour's part ; the border
whether of wood or of ifone fhall be nearly and well joined in all
parts.

In all places where fleps or cellardoors advance three feet or more
into the ftrter, the proprietors of thefe fleps and cellar doors fhall
pave with ftone two feet in breadth from them further out into the
Ireet ; whofoever does not flrialy comply with this regulation fhall
forfeit forty fhillings.

In order that the faid foot-paths may be made uniform to thofe
of the adjoining neighbours, it is ordered that this and every other
matter relative to the faid regulation fhall be fubjea to the examina-
tion, infpeEion and direaion of the Infpeaor of the Police, who
in cafe of failure or non.compliance fhall caufe the parties refufing
or niegleîing to be fummoned to appear before the Commiflioners
of the Peace in their weekly courts, in order that the matter in con-
teft may be heard and determined.

For every week that this work fhall be left undone after the firft
day of September, 1784, the offender fhall pay ten fhillings.

ART. XX. No perfon under any pretence whatfoever fhall pre-
fume to ride on horfe-back on any foot-path in town, or fhall fuffer
the wheels of his cart or carriage to pafs over a foot-path under the
penalty of five fhillings for every offence.

AR'r. XXI. Every tavern-keeper, inn-keeper and keeper of a
coffee-houfe fhall on the firft day of December next put up a lamp
at his or her door outfide, 1o as to give light in the flreet frco dufk

de cette mefure, et qui fera expofé en vente à Québec, -jufqu'a ce
qu'un Commiffaire de Pux aura entendu fa plainte; et s'il paroit
fur le ferment d'un temoin digne de foi, que le bois qui aura été
faifi fe trouve au deffous de la dite mefure, le Commiffaire accordera
un ordre, ou warrant, pour faire vendre le bois fur le lieu, par encan
au plus offrant et deinier encheriffeur, et l'on deduira du produit
quarante chelins d'amende, pour n'avoir pas obfervé ce réglement,
avec tous les autres fraix de la faifie et de la vente, et le furplus, s'il
y en à, fera payé au propriétaire du bois qui aura été faifi et vendu.

Toute perfonne qui portera plainte contre quelque perfonne que
ce foit pour avoir amené du bois de chauffage à vendre, foit par
terre ou par eau, qui fe trouvera plus court que la mefure ci-deffus
prèfcrite, et qui en donnera preuve par un temoin digne de foi, fera
en droit de recevoir la moitié de l'amende impofée par ce reglement
aux vendeurs de bois de chauffage au deffdus de la mefure.

ART. XIII. Comme it arrive fouvent que des difputes s'elee;nt
dans les places de marché, entre les acheteurs et les vendeurs de
farine, il ef ordonné par ce réglement, qu'après le 31 d'Août 1783,
toute perfonne qui expofera de la farine en vente dans les places de
marché à Québec, la vendra au quintal de 1o4 lb. poid François,
fous peine d'une amende de vingt chelins, pour chaque contrevent-
tion à cet article.

ART. XIV. Il ne fera à l'avenir permis à qui que ce foit de tuei
aucune Perdrix au fufil, ni d'en prendre au piége, depuis le 15 de
Mars jufqu'au i5 de Juillet de chaque année, ni de detruire leurs
ceufs, ni d'en vendre ni d'en acheter pendant le dit tems, fous peine
d'une amende de quarante chelins.

ART. XV. Il èft ordonné qu'après le premier jour d'Oaobre

1783, perfonne ne vendra des patates, poix, feuves, ou autre chofe
qu'on avoit coutûme de vendre par mefure dans les marchés de
Québec (à l'exception de fruits) autrement qu'au minot ou parties
de minot mefure Françoife, comme ceux defquels on (e ièrvoit
autrefois en ce pais. Toutes mefures feront marquées par le greffier
du marché, en lui payant quatre copres par chaque mefure, foit
minot, demi minot, quart de minot, huitiémede minot, pot, pinte,
chopine, ou autre moindre mefure; tout perfonne qui contreviendra
à ce réglement payera une amende de cinq chelins pour chaque con-
trevention.

ART. XVI. Il et ordonné que tous les foins et toutes les pailler
qui feront vendus dans la ville ou dans les fauxbourgs de Québec,
après la publication des préfentes feront bottelés; et que chaque
botte de foin péfera quinze livres, et chaque botte de paille douze
livres, poid François fous peine de quarante chelins.

ART. XVII. Que les bouchers boulangers et aubergines, feront
marquer leur poids et mofures ýar l'infpedeur du marché, dans
quatre jours après la publication de ces réglemens; et tout boucher,
boulanger ou aubergiae, qui vendra de la viande ou autres denrées
par poids et mefures qui n'auiont pas été marqués, payera une amende
de dix chelins par chaqueoffenfe.

ART. XVIII. Qu'il ne fera permis à qui que ce roit de démander
l'aumone dans la ville de Quebec, fans avoir prealablement obtenu
une licenfe du miniQre ou du curé de la paroif1e, fous peine d'cm-
prifonnement.

ART. XIX. Que tous propriétaires de maifons, hangards et énï-
placemens bordans fur quelque grande rüe, feront un fentic pout
les pietons au premier de Septembre 1784, au plus tard, de la largeur-
de quatre pieds le long du bien de chaque particulier, qui fe trouvera
fitué fur quelque grande ruë, et dans les petites rues ou ruettes deu:c
pieds, lequel fentier fera unis et couvert de gravoisi avec une bordure
de bois de fix pouces, au moins, de quarré, potir empêcher que le
gravois ne foit dégradé, laquelle bordure fera affurée de maniere que
les rouës des voitures ne l'ébranlent pas, ou les fentiers pourront
être bordés de pierres plates ou carreaux à paver, bien enfoncées dans
la terre; les propriétaires pourront (s'ils le préferent) faire paver leur
part de fentier; perfonne n'élevera fon fentier plus haut que ceux de
fe: voifins; l'entourage ou bordure foit de bois ou de pierres, fera
joint proprement et fermement dans toutes fes parties.

Dans tous les endroits ou les marches ou les portes de caves
avancent trois pieds ou plus dans les rües, les propriétaires de telles
marches et portes de caves feront paver en pierre la largeur de deu;x
pieds de telles marches ou portes de caves en avançant fur la ruë;
toute perfonne qui ne fe conformera pas ftri4temenit à ce réglement
paiera une amende de quarante chelins.

Afin que les dits fentiers de pied (ou trottoirs ) foient faits uni-
formes à ceux des voifins y joignans, il ea ordonné que ceci et touter
autres chofes qui regardent ce réglement feront fujets à l'examen,
infpeaion et direaion de l'Infpeaeur de la Police, qui, en cas de
defaut ou de negligence de s'y conformer, fera fommer les parties
qui auront refufé ou negligé, à comparoitre devant les Commiffaircs
de Paix, dans leurs féances de femaine, à fie que la matiereýcn- con-
teflation foit entendue et déterminée.

Pour chaque femaine que cet ouvrage reflera fans être fait àprès
le premier de Septembre 1784, chaque contrevenant paier; dir
chelins.

ART. XX. Perfonne ne préfumera fous quelque prétexte que ce
foit de paffer à cheval fur quelque fentier de pied dans la ville, non
plus que de fouffrir que les rouës de fa charette ou de fa voiture paIent
deffus quelque fentier fous peine de cinq chelins pour chaque offenfe.

A RT. XXI. Chaque tavernier, nubergifle, ou maître ou maîtreffe
de c affée, pofera au premier de Décembre prochain en dehors de fa

porte, une lampe, de-manicrc à éclairer dans la Eië, depuis la brune
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until twelve o'clock at night (excepting noon light) under a penalty
of five lhillings for every night he or fhe Ihall negled or refufe to
comply with this article.

ART. XXH. Any perfon who fhall wilfully break a lamp in the
fireet fhall pay a fine of forty fhillings.

ART. XXIII. No mafon or other perfon lhall open a quarry
within the walls of Quebec for the purpofe of obtaining ftones for
building without leaVe from the Commiflioners of the Peace in their
weekly court under the penalty of forty 1hillings.

ART. XXIV. Al perfons bringing provifions, provender, fire-
wood or any thing in a fleigh, for the fupply of Quebec, fhall carry
a hoe and a Ihovel, that he may ufe thern in levelling cahoes at any
diladc' within three leagues of the town, under a penalty of fiv
ihillings.

ART. XXV. No perron fhal on any pretence crea or Cet up pofts
'n the fireets, or fuffer any poft, rail or incumbrance to remain on

is or her portion of the fireet, for the purpofe of keeping off horfes,
barriages or perfons pafling on foot from a¡iproaching near to any
door or windô, or for any private convenience whatfoever, under
penalty of twenty fhillings.-Four feet from the wall of every houfe
in wide ftreets is allotted for a frec and eary paffage for al] perfons
on foot, and is to be left open and not incommoded by floines, pôfls,
kails or fhew windows.

ART. XXVI. Ail carters or other perfons letting horfes and car-
kiages to hire to carry perfons travelling towards Montreal fhall be
counted poftmen. and Ihall be fubjea to the penalties inii the fifli
article of thc Poft Ordinance.

ART. XXVII. Whereas it often happens that inhabitants
and other. drivers of carriages fufter their horfes to go loofe
in the King's High Roads, the drivers who ought to attend
them placing themfelves feveral in one car-iage for the pur-
pofe of converfing and fmoaking tobacco, and that accidents
may alfo happen by means of fuch negle&s, to revent which
the Court orders, that all inhabitants and other drive-s of
carriages fhall at all times guide their horfes by the reins,
lbnder thé penalty of ten fhillings for every offence payable
by the offender, one half of which fhall belong to his Ma-
jety and the other to the informer, and every perfon riding
on horfe-back 'or driving any tarriage who fhall prefume ta
inake or willingly to fuffer his horfe to ggljop in any high
road when any other carriage o cariages fhall be near fhall
forfeit the like fum of ten fhillings for every offence.

It is ordered that the following .rates be Paid for the pafr-
age over the following ferries, and that the different ferryrnen
govern themfelves thereby; and any ferrynan afking or de-
mandirg more than the rates here fixed fhall pay a fine of
ten fllin3s.

bver Cape Rouge; -
Jacques Cartier -

St. Anne; - - -

Batifcant,
Chadiplain, - -

The Chenaux, · -

Little River or River Charles,
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And it if ordered that ail and every ferryntian or ferryrmen
do keep a fufficient number of good bogs, canoes (or baques
wyhere neceffary) capableof paflngfoot affengers and caleches
in fafety and with fpeed; and they are hreby ftridly required

-to give con&tant attendance that no perfon demanding paffage
tnay be delayed under a penalty of ten fhillings. «

All the forfeitures payable by thefe regulations fliall be re-
eovered on the oath of one credible witnefs before aCommifli-
oner of the Peace-one half to the King, the other half to
the ptofecOtor.

And that rio perron may plead ignorance of thefe regula-
tions, if is hereby ordered that they fhall be read arid pubý-
lifhed at all the churcli doors and pub1ick places in the ci of
Q.uebec, and inferted in the azette and printed copies L i
be fent by the Clerk of the Peace to the Captains ofMilitia
in this diftria, to be by thetn read and publifh'd three Sun-
days following at the church-doors oftiher refpeaive pari ies
immediatly after divine fervice.

Dy týe Cour tt,
D AVID LYND, C.È.
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jufqu'à minuit, (exceil quand la lune éclairera) fous peine de cinq jhel-
lins pour chaque nuit quc toute pareille perfonne négligera ou refußjra de
[e conformer à cet article.

ART. XXII. Toute perfonne qui de propos deliheri cafera quelque
-ampe dans quelque rkë, paiera une amende de quarante lh.cins.

ART. XXIII. Il ßft defendu à tous maçons, ainß qu'à tçutes autres
perßnnes, d'ouvrir aucune carriére *en dedans des murs 2e uébec, fn
de tirer de la pierre de con/1r ution, fans obtenir la permigion des C=m-
miffaires de Paix dans leur Jeance de femaine, jous peine de quaranti
chelins.

ART. XkIV. Toütes perfonnes qui apporteront des provt|iors, fou-
rage, bois de chaufage ou autre chofie en traîne pour la fourniture de la
ville de Québec, porteront chaqu'une piche et une péle afin de s'en fervir
pour ab.tre les cahots dans tous les endroits des chemins à la d/lance de
trois lieuës à la. ronde de la ville,fous peine de cinq chelins.

ART. XXV. Perfonrie ne pourra ériger ni placer des poteaux, pai'f-
fades ou autres embaras, dans les riies fous luelque prétexte que ce Jit, et
l'on nefoufrira pas qu'aucuns poteaux, palifades ou embaras reßentfr
la part ou portion de qui que cef oit de la rue, pour écarter des chevaux,
voitures, ou perfonnes allànt à pied, de s'aprocher de quelque porte ou je-
nétre, ou pour quelque commodité particuliére qùe ce puiffe'-ître foia. peine
de vingt cbelins. Dans les ries quifont d'une largeur à le permettre ily
à quatre pieds du miur de chaque mai/on afignés pour un pjfage libre et
ai/ a ceux qui vont à pied, et qui doivent étre lai7es ouoertsfans être
embarafs de pierres, poteaux, palifades, ou fenétres avancées fur les riics
pour expofer des montres de marchandifei en vente.

ART. XXIV. Tous charetiers ou autres qui loueront des chevaux ou
des voitures à des perjonnes qui vont vers le Montréal, feront cenfies
Maitres de Poß/e, eterontfujets aux peines porées par le cinquiime article
de l'Ordonnance concernant les Poles.

ART. XXVIL Comne il arrive frequemment que les -habitans et
autres condâteurs de voitures abandonnent leur chevaux dans le chemin
dù Roi, fe mettans pluliurs dans une voiture pour parler etfmer la pipe
enfemble, en forte qu'il peut en arriver drs accidents, pour obvier à quoi,
la cour ordonne à tous habitans et conduéleurs de voiuret de conduire in
tous tems leurs chevaux avec les cordeaux, à peine par tout contrevenant
d'une amend&de dix chelins pour chaque offt, dont la moitié aPpartien-
dra au Roi, et l'autre moitié au dénonciateur. Et tote peronne allant
à cheval et tout condulleur de voiture, qui prefumera de faire galloper jon
cheval, ou de le lafer galper s'il peut l'empieber, ler/qu'il y aura
quelqu'autre voitureprès, paera pareille amende de diî chelins pour chaque
contravention.

Réglemens pour les PÀSSÁCE.

Il e/i o'donnF que les taux fuivans feront payés pour le pafTagr des ri-
vieres ci-denommées, et que les diférens paflagers s'y conformeront ; et tout
pajager qui dàandera ou qui exigera plus que les taux ,Fxés par e régîe-
ment, payera une amende de dix chelins poür cbaque contravintion.

Riviere du Cap Rouge; -
de 7aques Gartier, -
de Ste. Anne, - -
de Batifcan,
ile Champlain,
des Chenaux, - -

Petite Riviere ou Riviere Si. Char-e

CIO PP R ES.
Pour Ca{lche ou Pour jdem Cbeval Per-
Charet awec unafre deux et Ca- fonne
Cheval. Conduc. Cbevaux. valier. à
teur, C. pid,

. g 32 4 ,
- 18 24 9 4
- 15 20 8 4

15 20 8 4
6 29 4

- 18 24 9
- 8 1 4

Et il eß ordonni àa chaque þaager d'avoir un nornbrefufi ant de bh,rs
bateaux, canots, (ou bacs, ou ii feront nécefaires) capablei de tranfpor-
ter les pfans. à pied rinfi que les chevaux et voitures, en fureté et avecexpédition; et il leur eß) .firiement enjoint de veiller con/1amment àßn
que toute perfonne qlii dema*dera à pfeir efoit pas retardée.

Le recouvrement de touies les amandes ßatuies et payables par ces rége-
mens filera par firment d'u temoin digne de foi, devant un Commif.

faire Paix, moiii des amenIdes appartiendromn au Roi, et l'autre moitid
a celui gilifera la pourfuzti.

Et afin que perfonne ne puf plaider ou pretendre caufe d'ignorance de,es réglemens, il e4 ordonné par ces prefentes, qu'ils feront lucs et publ;ié
à toutes lei portes des églifes, et dans toutes les places publiques, de la ville
de Québec, et inferis dans la Gazette, et que des copies imprimées f.-
-ot envoyés par le Greer de la Paix, à tous les Capitaines de Milice de

ce diflria, àßn d'Wtre par eux 1uij et publiées trois dimanches confecu-
tivement,, aux portes des igfis di leur diferentes faroes, -imm udiatt-
ment aprèi lefervic: raiin.

Par'la Cour,

DAVID LYND, C.P.,
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